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   بحران اوکرین و فلسطین یک شرایط گذارگون را به دنیا 
تحمیل کرد و تحولات ناشی از این بحران ها به گونه ای است 
که مرز بندی هایی را در سطح جهانی و بین المللی تغییر خواهد 
داد. به طوری که باید از آن با عنوان آنارشی شدن تحولات دنیا و 
نظم جهانی یادکرد. به طور طبیعی بعد از این تحولات کشورها 
به سمت بودجه ریزی نظامی بیشتر و اتحادیه های محدودتر 
از گذشته اما عملیاتی تر حرکت می کنند. در این دو بحران 
ناکارآمدی نهادهای بین المللی به اثبات رسید. چه نهادهای 
منطقه ای مانند سازمان همکاری های اسلامی و اتحادیه اروپا، 
چه سازمان های جهانی به ویژه شورای امنیت سازمان ملل 
متحد که طبق منشور ملل متحد دارای ابزارهای عملیاتی در 
بحران هاست. بنابراین کشورها در شرایط کنونی خود را با نظم 
واقع بینانه تر و به همان میزان بی رحم تری مواجه می بینند و 
طبیعتا برای پیشبرد سیاست های دفاعی خود دیگر منتظر 
اجازه دوست و دشمن نخواهند بود. در این شرایط ایران نیز رفتار 
دیگری را پیش خواهد گرفت به طور طبیعی جمهوری اسلامی 
ایران در این تحولات به عنوان بخشی از این تحولات مورد 
توجه قرار گرفت. در موضوع اوکراین به خاطر زیرکی روس ها 
برخی از اتهامات پیوسته به جنگ اوکراین به ایران وارد شد. در 
موضوع فلسطین که یک چالش واقعی بین جریان مقاومت و 
رژیم صهیونیستی است قطبیت ایران هم کاملا مشخص است. 
از این رو مسائل مربوط به ایران بیشتر مورد توجه قرار می گیرد 
که مهم ترین مساله آن مساله دفاعی و موضوع هسته ای است. 
نگارنده اعتقاد دارد ایران باید در زمینه دفاعی سیاست های 
دفاعی را بدون ملاحظه دیپلماتیک با توجه به شناخت و پیشینه 
تهدیدها، سیاست های جدیدی را در دستور کار قرار دهد. در 
رابطه با روس ها امتیازی را که روس ها از نقش ایران گرفتند 
ایران در برابر آن امتیاز چندانی نگرفت و تنها چیزی که نصیب 
ایرانی ها شده تعارفات دیپلماتیک است. ایران باید از روس ها 
بالاترین سطح فناوری ها و همکاری های تسلیحاتی را طلب کند 
در غیر این صورت نزدیکی ایران به سیاست های روسیه نفعی 
برای ایران ندارد. در برابر نوع رفتار ایران در تحولات روز دنیا فقط 
برخورداری از راهبردی ترین تسلیحات نظامی است که هنوز 
روس ها در این رابطه دریغ می ورزند. موضوع بعدی این است که 
ایران باید پیامی آشکار در موضوع هسته ای برای آمریکا صادر 
کند. این پیام آشکار یک دو راهی باید باشد که یا آمریکایی ها 
موضوع هسته ای را در قالب صلح و امنیت بین المللی مشاهده 
کنند که در این شرایط می توان توافق بلند مدتی را صورت داد 
که ایرانی ها فناوری هسته ای را در حوزه های مسالمت آمیز حتی 
با سوخت 60 درصد داشته باشند و در قالب پیشنهادهایی در 
بسته سرمایه گذاری کنسرسیومی با نظارت تامه ایران می تواند 
فناوری هسته ای خود را شکل دهد و اگر این کار صورت نگیرد 
باید این هشدار به آمریکایی ها داده شود که قرار گرفتن پشت سر 
رژیم صهیونیستی یعنی تبدیل کردن اختلافات ایران و اسرائیل 
به اختلافی آخرالزمانی است و این مورد به ضرر آمریکایی ها و 
آن چیزی است که تحت عنوان مدیریت تحولات بین المللی 

دنبال می کنند. 

 بحران ها و تغییرات مدل های دفاعی 
یادداشت

  همکاری امنیتی بین 
ایران و روسیه قانونی شد

نمایندگان مجلس با لایحه موافقتنامه 
همکاری در حوزه امنیت اطلاعات بین دولت 
جمهوری اسلامی ایران و دولت فدراسیون 
روسیه موافقت کردند. نمایندگان در نشست 
علنی مجلس شورای اسلامی در جریان 
رسیدگی به گزارش کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی در مورد لایحه موافقتنامه 
همکاری در حوزه امنیت اطلاعات بین دولت 
جمهوری اسلامی ایران و دولت فدراسیون 
روسیه با کلیات آن با ۱۸0 رأی موافق، ۲۷ 
رأی مخالف و ۱0 رأی ممتنع از مجموع ۲۲۹ 

نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.

باخت همزمان نتانیاهو 
مشاور سیاسی رهبری انقلاب اسلامی 
رژیم  داخل  در  نظرسنجی ها  گفت: 
صهیونیستی نشان می دهد که ۷۲ درصد 
خواهان استعفای او هستند، باخت همزمان 
نتانیاهو در جنگ سیاسی و نظامی رکورد 
منفی زیادی برایش به ثبت رسانده است. 
علی شمخانی در صفحه توییتر خود نوشت: 
در شرایطی که نتانیاهو، در جنگ با حماس 
به بازنده بزرگ تبدیل شده، نظرسنجی ها 
در داخل رژیم صهیونیستی نشان می دهد 
که ۷۲ درصد خواهان استعفای او هستند، 
باخت همزمان نتانیاهو در جنگ سیاسی و 
نظامی رکورد منفی زیادی برایش به ثبت 

رسانده است. 

 امضای ۶ سند همکاری 
بین ایران و سوریه

رئیس کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی ایران و سوریه با اشاره به امضای 
یادداشت تفاهم نشست و 6 سند همکاری 
بین دو کشور در مذاکرات تهران از صدور 
پنج  ایجاد  و  مهندسی  و  فنی  خدمات 
کمیته  برای پیگیری اجرایی شدن اسناد 
همکاری خبر داد. مهرداد بذرپاش رئیس 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی 
ایران و سوریه در نشست با حسین عرنوس 
نخست وزیر سوریه، با ابراز خرسندی از 
نتایج مذاکرات صورت گرفته بین دو طرف 
بیان کرد: پانزدهمین نشست کمیته عالی 
مشترک همکاری های اقتصادی جمهوری 
اسلامی ایران و جمهوری عربی سوریه با 
حضور محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور 
و حسین عرنوس نخست وزیر سوریه برگزار 
شد و در حاشیه آن، یادداشت تفاهم نشست 
و 6 سند همکاری به امضا مسئولان عالی رتبه 
دو کشور رسید. رئیس کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی ایران و سوریه تصریح 
کرد: در این اجلاس علاوه بر یادداشت 
تفاهم پانزدهمین اجلاس، اسناد دیگری 
در زمینه های »اصلاح موافقتنامه تجارت 
آزاد جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
عربی سوریه«، »همکاری های گردشگری«، 
»آثار باستانی و موزه« و »همکاری های 
ورزشی« به امضای دو طرف رسید. وزیر راه و 
شهرسازی تأکید کرد: در سفر رئیس جمهور 
به سوریه ۱6 سند همکاری میان دو کشور 
به امضا رسید که سعی می شود این اسناد 
همکاری و توافقات فعلی با جدیت عملیاتی 
شود. در کمیته عالی مشترک همکاری های 
دو کشور مباحث و موضوعات متعددی در 
بخش های مختلف نفت، گاز، برق، صنعت، 
تجارت آزاد، گردشگری، آموزش، مبارزه 
با گرد و غبار مورد بحث و تبادل نظر قرار 

گرفت. 

مذاکرات رسمی برای 
پروازهای تهران- ریاض 

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: 
در خصوص راه اندازی پروازهای مستقیم 
و  ندارد  ریاض هیچ محدودیتی وجود 
می توان این پروازهای برنامه ای را راه اندازی 
کرد و این پروازها می توانند بین شهرهای 
مختلف ایران و عربستان برقرار شوند. محمد 
محمدی بخش، معاون وزیر راه و شهرسازی، 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره 
مذاکرات با مقامات سازمان هواپیمایی 
عربستان در حاشیه اجلاس ایکائو در این 
کشور به منظور گسترش همکاری های 
حمل و نقل هوایی و برقراری پروازهای 
مستقیم تهران- ریاض و پروازهای غیر حج 
اظهار داشت: همراه با سفیر ایران در ریاض با 
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری عربستان 
و معاونان وی جلسات متعدد مشترک برگزار 
شد و درباره موضوعات مشترک بین ایران 
و عربستان، به روز شدن توافقات، افزایش 
تعداد پروازها به ویژه پروازهای تمتع و عمره 
و پروازهای برنامه ای مذاکرات مفصلی بین 
طرفین انجام و تیمی از نمایندگان دو کشور 
برای پیگیری این موضوعات و به روز شدن 
توافقات معرفی شدند. وی ادامه داد: به 
موازات این پیگیری ها برقراری پروازهای 
عمره را آغاز می کنیم. پروازهای عمره بعد از 
سال ۹3 از سر گرفته می شوند و با هماهنگی 
با طرف عربستانی برنامه این است که امسال 
پروازهای عمره برقرار شود و شرکت های 
معتبر برای برقراری این پروازها را به طرف 

مقابل معرفی کرده ایم. 

حشمت ا... فلاحت پیشه
کارشناس روابط بین الملل  

خبــــر
 سخنگوی شورای نگهبان:   

جریان دانشجویی باید خود را از مباحث 
حاشیه ای دور کند 

آرمان ملی: سخنگوی شورای نگهبان اظهار داشت: وقتی 
از آزادی خواهی، عدالت خواهی و استکبار ستیزی و رفتارهای 
استعمار ستیزی صحبت می شود همیشه اول از همه از جریان 
دانشجویی صحبت می شود و این نشان می دهد که این جریان 
همواره بصیرت داشته و درست دیده است؛ بر همین اساس نیز 
دشمنان نیز همواره به دنبال کمرنگ کردن این جریان بوده اند 
غافل از اینکه آرمان خواهی از ویژگی های ذاتی دانشجویی است. 
هادی طحان نظیف با اشاره به آرمانخواهی جریان های دانشجویی 
گفت: امام خمینی)ره( همواره دانشگاه را مبدأ تحولات می دانستند 
و همین توجه و اهتمام را در بیان رهبر انقلاب نیز مشاهده می کنیم 
و رهبران جمهوری اسلامی ایران همواره جایگاه رفیع دانشگاه را 
دیده اند و به آن باور داشته اند. وی با بیان اینکه »گفتمان سازی از 
انتظاراتی است که از جریان دانشجویی می رود«، عنوان کرد: جریان 
دانشجویی باید خود را از مباحث حاشیه ای دور کند و به مسائل 
اثرگذار توجه کند؛ تحقق تمدن نوین اسلامی از آرمان های بلندی 
است که جریان دانشجویی می تواند به آنها توجه کند. جهان سلطه 
نیز چون این اثرگذاری را در جریان دانشجویی می بیند، می خواهد 
آن را تحت تاثیر خود قرار دهد ولی زهی خیال باطل؛ چراکه هیچ 
گاه دانشجویان ما در مسیری که آنها دنبال می کنند، قرار نگرفته اند 
و تلاش های دشمنان در این زمینه بی ثمر مانده است. وی با تاکید 
بر اینکه جامعه دانشجویی ما با الگوی های بی بدیلی روبه رو است 
که اتفاقا آنها باعث شدند این مسیر روشن بماند، در توصیه ای به 
مسئولان گفت: نباید از هم نشینی با دانشجویان پرهیز داشت و 
نباید بین خود و دانشجو فاصله ای قرار دهیم چراکه در این صورت 
ما خود را از یک سرمایه و گنجینه ارزشمند بی بهره کرده ایم. جریان 
دانشجویی نیز باید به دنبال امید آفرینی باشد؛ امید به آینده و امید 
به دستیابی به پله های رشد و ترقی از ویژگی های دانشجویی این و 
با این فضا می توان مفاهیم متعالی اسلام را تبیین کرد و نگاه جهان 
شمول قانون اساسی را تبیین و معادلات جهانی را بر هم زد. عضو 
شورای نگهبان با بیان اینکه جریان دانشجویی نباید اجازه دهد برای 
او مسائل بی اهمیتی را طراحی کنند، به وجود استاندارد دوگانه در 
غرب اشاره و تاکید کرد: امروز شاهد استانداردهای دوگانه و چهره 
زشت غرب در موضوع غزه هستیم؛ مشاهده می کنیم که با وجود 
گذشت حدود 6۴ روز از آغاز نسل کشی در غزه یا کسی به روی 
خود نمی آورد با اینکه قطعنامه  آتش بس سازمان ملل وتو می شود. 
گفتمان مقاومت در حال طی کردن راه خود است و اتفاقا خیلی از 
آزادگان جهان در حال دست یافتن به حقایقی در این زمینه هستند. 
طحان نظیف ادامه داد: آنچه که باید جریان دانشجویی مراقب 
باشد این است که اولویت های ما را تغییر ندهند؛ این همه جوش و 
خروش هایی که در دنیا مشاهده می کنیم به ما نشان می دهد که 
می توان در این فضای غبارآلود نیز جهاد تبیین را در دستور کار قرار 

داد و حرف های نو را به گوش آزادگان جهان رساند. 

رئیس جمهور  ملی:  آرمان    
چگونگی  و  چیستی  همایش  در 
عالی  شورای  شدن  قرارگاهی 
انقلاب فرهنگی، اظهار کرد: به نظر 
من توجه به رهنمودهای رهبری 
فرهنگی  انقلاب  شورای  درباره 
همواره برای این شورا و دانشگاه ها 
و مراکز علمی کشور نو و چراغ راه 
آینده است. این جلسه برای یادآوری 
این رهنمودهاست و می تواند کار را 
در مراکز فرهنگی و علمی به سمت 
مورد توجه ایشان و اقتضای انقلاب 
اسلامی، هدایت کند. سید ابراهیم 
رئیسی گفت: اهمیت فرهنگ بر 
کسی پوشیده نیست. جهت دهنده 
اقدامات بشری، فرهنگ است و 
می تواند این روند را هم کند کند 
و هم شتاب دهد. مساله فرهنگ 
بسیار مهم در جهت دهی اقدامات 
اقتصادی، اجتماعی، علمی و در 
همه حوزه هاست. فرهنگ مهم ترین 
ابزار برای پیشرفت و موفقیت یک 
جامعه به حساب می آید و اگر از 
ابزار فرهنگی استفاده شود، نیازی 
به ابزار الزام آور و تحمیلی نیست. 
همه باید به قانون عمل کنند اما اگر 
فرهنگ جامعه از فرهنگ مصرفی به 
مولد متحول شد، کار خیلی سهل 
می شود تا این که در این زمینه قوانین 
تصویب کنیم و الزامات بگذاریم. 
ابزارهای فرهنگی برای دستیابی 
به این هدف بسیار اهمیت دارد. 
وی افزود: قانون رفع موانع تولید 
یا قانون فناوری های نوین الزاماتی 

ایجاد کرده است که من آن ها را 
فرهنگ سازی  اما  نمی کنم  نفی 
برای اقتصاد مولد، اهمیت دارد. 
رئیس جمهور خاطرنشان کرد: ما 
در مسائل فرهنگی نیازمند یک نظم 
و محتوای انقلابی هستیم. کار در 
این زمینه زیاد شده ولی نظم بخشی 
نیاز است که شاید قرارگاه )قرارگاه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی( بتواند 
این نقش را به خوبی ایفا کند تا 
محتوای مناسب با انقلاب اسلامی 
ایجاد کند. همه بخش ها دارند کار 
می کنند اما جایگاه این شورا ایجاب 
می کند تا این کار انجام شود. ما در 
برابر شبیخون فرهنگی راهی جز 
مصون سازی مبانی انقلاب اسلامی و 
فرهنگی خود نداریم. وی با طرح این 
سوال که »مگر می شود ابزار ارتباطی 
و اطلاعاتی در جامعه امروز که جامعه 
ارتباط و اطلاعات است، نباشد؟« 
ادامه داد: تنها راه مقابله با شبیخون 
براساس  مصون سازی  فرهنگی، 
الهی  و  فرهنگی  انقلابی،  مبانی 
است. هجوم فرهنگی و شبیخون 

بی رحمانه فرهنگی به فرهنگ ها 
و خرده فرهنگ ها برای تهی کردن 
ملت ها از فرهنگ خود وجود دارد. 
و سبک  رفتار  می خواهند  آن ها 
زندگی خود را سایر جوامع تحمیل 
کنند. نظام ارتباطات گسترده داریم و 
زندگی بر بستر همین فضای ارتباطی 
قرار داده شده است. فناوری های 
جدید خیلی سریع زندگی را تحت 
شعاع قرار داد. از طرفی در برابر 
هجوم بسیار گسترده به داشته های 
فرهنگی، راهکار ما مصون سازی 
فرهنگی است. سیاستگذاری بسیار 
مهم است. هدایت مراکز فرهنگی 
و علمی از جمله رسانه، مدارس، 
دانشگاه ها، مراکز علمی و فرهکی و 
تبلیغاتی در جهت اهداف و محتوای 
انقلاب اسلامی اهمیت دارد. رهبری 
فرهنگ و دانش را در کنار یکدیگر 
ذکر کرده اند و شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در هر دو زمینه مسئولیت 
دارد. نیازهای فرهنگی جامعه باید 
شناخته و برای رفع آن برنامه ریزی 
شود و دستگاه ها در این جهت هدایت 

شوند و دائم عملکرد دستگاه ها رصد 
شود تا به هدف دست یافته اند یا نه و 
اگر مشکلی وجود دارد، آن مشکل 
رفع شود. رئیس جمهور بیان کرد: 
در کار قرارگاهی باید همه امکانات 
و نیروهای دیده شده و تقسیم کار 
انجام شود. کارهای موازی زیاد داریم 
و بخش هایی هم داریم که کسی آن 
را نمی بیند و به آن نپرداخته است. 
شورای عالی انقلاب فرهنگی باید 
همه ظرفیت ها و نیازها را ببیند و 
تقسیم کار حساب شده انجام دهد. 
سیاست گذاری، تدوین ضوابط و 
نظارت و رصد بین وضع موجود و 
وضع مطلوب سه اصل مهم برای 
قرارگاه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
همچنین  رئیس جمهور  است. 
گفت: باید زمان بندی برای انجام 
کار فرهنگی انجام شود و زمان 
کوتاه مدت، میان مدت و بلند مدت 
در نظر گرفت نه این که بگوییم چون 
کاری به مقوله فرهنگی رفت، به 
زودی جواب نمی دهد. من هم نظر با 
شما هستم که کار فرهنگی به زودی 
جواب نمی دهد اما به چه میزان باید 
صبر کرد؟ باید برای کار فرهنگی هم 
زمان در نظر گرفت یعنی باید هم 
به کیفیت توجه کرد و هم کمیت. 
وی تاکید کرد: در مقابل تهاجم 
فرهنگی باید فعال بود و کنشگری 
فعال داشت؛ بنابراین در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، دانشگاه ها، مدارس 
و مراکز فرهنگی و علمی باید با برنامه 

و هدف، کار جهادی انجام شود. 

رئیس جمهور: 

 مگر می شود ابزار ارتباطی و اطلاعاتی در جامعه امروز نباشد؟
 مدعیان دروغین در

 جایگاه قضاوت نیستند

  سخنگوی وزارت امور خارجه 
در واکنش به اقدام بی پایه و اساس 
و مداخله جویانه دولت های آمریکا، 
انگلیس و کانادا در اعمال تحریم 
علیه برخی اتباع ایرانی، این اقدام را 
قویاً محکوم کرد. ناصر کنعانی حق 
جمهوری اسلامی ایران برای اقدام 
متقابل و متناسب را محفوظ دانست 
و افزود: کشورهایی که خود کارنامه 
سیاهی از سوابق استعماری و نقض 
نظام مند حقوق بشر از جمله نقض 
فاحش حقوق اقلیت ها، مهاجران و 
بومیان در داخل قلمرو خود و نیز در 
اقصی نقاط جهان را دارند، با اینگونه 
به  نمایشی  و  مغرضانه  اقدامات 
دنبال انحراف افکار عمومی جهان از 
اقدامات ضد بشری خود و همراهی 
تمام عیار شأن با جنایات ضد بشری 
صهیونیستی  کودک کُش  رژیم 
هستند. وی با تأکید بر اینکه این 
کشورها با رفتار دوگانه خود ظلم 
بزرگی به مفاهیم و ارزش های والای 
حقوق بشری می کنند افزود: این 
مدعیان دروغین حقوق بشر هرگز 
در جایگاهی نیستند که بخواهند 
در مورد وضعیت حقوق بشر سایر 

کشورها اظهار نظر و قضاوت کنند.

  رئیس مجلس در همایش شورای عالی 
انقلاب فرهنگی اظهار داشت: اگر کسی خسته 
شده است، به آن ها می گوییم به پشت سر نگاه 
کنید که چه مشکلاتی را پشت سر گذاشته ایم 
و چه پیشرفت هایی داشتیم. اما وقتی کسی 
غرّه شود، به او می گوییم به مسیر آینده نگاه 
کند که چه چالش هایی پیشِ رو داریم که باید 
حلشان کنیم. این دو موازنه است که همواره ما 
را در مسیری درست و محکم نگاه می دارد که 
نه خسته و نه غرّه شویم. محمدباقر قالیباف با 
بیان اینکه یکی از دلایل مشکلات فرهنگی ما 
این است که اقدامات سلبی بر اقدامات ایجابی 
کشور غلبه پیدا کرده است، ادامه داد: مقام 
معظم رهبری در حوزۀ سیاست فرهنگی بحثی 
دربارۀ موازنۀ فرهنگی دارند. هم باید فرصت ها 

را بشناسیم و هم تهدیدها را مهار کنیم. اگر 
به مسیری که از ابتدای پیروزی انقلاب طی 
کرده ایم بنگریم، می بینیم که به توازن و تعادل 
در حوزۀ فرهنگ توجه نکرده ایم. وی افزود: 
گام به گام که از انقلاب فاصله گرفتیم، جنبۀ 
اقدامات سلبی بر اقدامات ایجابی در حوزۀ 
فرهنگ غلبه کرد. این یکی از دلایل مهم 
مشکلات امروز ما است. رئیس مجلس با بیان 
اینکه وظیفۀ شورای عالی انقلاب فرهنگی تأمین 
امنیت روانی و جلوگیری از تجزیۀ اجتماعی 
است، تصریح کرد: اکنون شورای عالی امنیت 
کشور وظیفۀ حفاظت از تمامیت ارضی کشور را 
دارد که نگذارد کشور تجزیه شود. شورای عالی 
انقلاب فرهنگی هم داریم. این شورا هم وظیفه 
دارد نگذارد تجزیۀ اجتماعی رخ دهد. قالیباف 

ادامه داد: در دورۀ مسئولیتم در ناجا، زمان 
دولت آقای خاتمی، چند بند تعریف کردیم 
که گفتیم حل می کنیم. به من گفتند همه را 
بگذار کنار، فقط یک بند را حل کنید. گفتند برو 
فرهنگ بستن کمربند را حل کن و بعد دربارۀ 
بقیۀ بندها صحبت کنیم؛ شش ماه هم فرصت 
دارید. من گفتم این موضوع را هفتادروزه حل 
می کنم و نشان می دهم بالای ۷۵درصد مردم 
کمربند خواهند بست. فقط خواهشم این است 
که مصاحبه ای دربارۀ این موضوع نکنید. ۴۵ روز 
بعد نامه نوشتم که آماده ام برای ارائۀ گزارش 
و ارزیابی وضعیت بستن کمربند در جامعه. 
همۀ شما دیدید که مردم کمربند بستند و این 
فرهنگ جا افتاد. رئیس مجلس با بیان اینکه 
فرصت های بدون ریسک تحول آفرین نیستند؛ 
برای جهش باید به سراغ فرصت های باریسک 
برویم، گفت: ما با فرهنگ انقلاب اسلامی، تهدید 

و فرصت نداریم. 

محمد باقر قالیباف: 
برای جهش باید سراغ فرصت های باریسک برویم

»آرمان ملی« موانع رفع تحریم های ایران را بررسی می کند

لغو تحریم ها به امنیت منطقه و جهان گره خورده است
 نوبخت: ممکن است فرصتی برای رفع تحریم ها در این دولت نباشد

همکاری های محور مقاومت 
باید گسترش پیدا کند 

آمریکا به دنبال تداوم 
کشتار در غزه است

  دبیر شورای عالی امنیت ملی 
با اشاره به روابط دیرینه وگرم دو 
کشور، ابراز امیدواری کرد محور 
مقاومت همانگونه که در سطوح 
سیاسی، دفاعی و امنیتی همکاری 
و هماهنگی های کم نظیری دارند؛ 
با توجه به بازار بزرگی که در 
سطح کشورهای جبهه مقاومت 
وجود دارد، بتوانند در حوزه های 
اقتصادی نیز سطح همکاری های 
خود را به نحو قابل قبولی ارتقا و 
گسترش دهند. علی اکبر احمدیان 
با بیان اینکه کشور دوست و برادر 
سوریه یکی از ارکان مهم جبهه 
مقاومت است که در افتخارات و  
اقتدارسازی برای این جبهه سهم 

بسزایی دارد .

 یک عضو هیأت رئیسه مجلس 
قطعنامه  وتوی  به  واکنش  در 
شورای امنیت درباره آتش بس 
اظهار  آمریکا  توسط  غزه  در 
داشت: : آمریکا با تمام توان و 
قوا وارد صحنه شده  است اگر 
در گذشته درباره حملات رژیم 
فلسطینی ها  به  صهیونیستی 
حفظ ظاهر می کرد و یا حتی در 
مواردی تلاشی برای ممانعت از 
عملیات آنها انجام می داد، این بار 
به صراحت و روشنی نشان داد که 
 این مساله، مساله آمریکایی هاست. 
سید نظام الدین موسوی یادآور 
شد:  آمریکا در سازمان ملل علاوه 
بر حمایت های مختلف سیاسی هر 
اقدامی برای محکوم کردن رژیم 
صهیونیستی و یا دعوت به آتش 
بس را وتو کرده است که آخرین 
مرحله آن نشست اخیر شورای 
امنیت سازمان ملل بود که اجماعی 
برای آتش بس شکل گرفت منتها 
آمریکایی ها با وتو کردن قطعنامه به 
دنبال تداوم کشتار در غزه و کشتن 
فلسطینی ها و استمرار جنایات 

توسط صهیونیست ها هستند.

  آرمان ملی- احسان اسقایی: تاریخ 
گواهی خواهد داد که روزگاری دولتی در ایران 
در راس قدرت بود و شرایطی را به وجود آورد 
که تحریم های ایران لغو شود اما مجلس شورای 
اسلامی با تصویب یک قانون اجازه نداد در آن 
زمان تحریم ها لغو گردد. درخاطرمان مانده 
است که حسن روحانی که خود در کنار جواد 
ظریف خالق برجام بودند و یک دهه مذاکرات 
را بالاخره به نتیجه رساند و توافق وین را برای 
لغو تحریم های بین المللی ایران با غربی ها 
منعقد کرد، می توانستند برای رفع تحریم ها 
گام های اساسی بعد از کنار رفتن ترامپ از 
ساختار قدرت در آمریکا بردارند و اقدامات 
اساسی نیز در این زمینه انجام دادند اما به رغم 
اینکه مذاکراتی نیز در این زمینه انجام شد و 
اروپایی ها عملا تلاش هایی را برای بازگشت 
آمریکا به برجام را در دستور کار قرار دادند 
اما در تهران برخی تصمیم گرفتند میوه این 
مذاکرات و رفع تحریم ها به دولت بعدی که 
مطلوب آنها بود هدیه داده شود. از این رو به 
نتیجه رسیدن مذاکرات با تاخیر روبه رو شد. 
تهران خواستار بسته شدن پرونده های خود در 
آژانس شد و در نهایت این روند طول کشید و 
بیش از دو سال است که نه از بازگشت به برجام 
خبری است نه اینکه مذاکراتی در این ارتباط 
در دستورکار است و نه اینکه خبری در مورد 

احتمال لغو تحریم ها شنیده می شود. 
 یادتان هست ظریف چه گفت

جواد ظریف در واپسین ماه هایی که وزیر 
امور خارجه ایران بود نکته ای کلیدی را اعلام 
کرد. او گفت: »فردای آمریکا با امروزش 
متفاوت است.« معنای این سخن ظریف را 
شاید آن روز کسی درک نمی کرد چرا که 
زمانی او این سخن را گفت که ترامپ دیگر 
رئیس جمهور نبود. بایدن و تیمش رهبری 
آمریکا را عهده داشتند و علاقه آنها به بازگشت 
به برجام نیز مشخص بود و این مورد باعث شد 
برخی در ایران فکر کنند که حال که زمینه ها 

برای بازگشت به برجام فراهم است چرا نباید از 
این فرصت برای خود استفاده کنند. حال اینکه 
جواد ظریف می دانست تعریف بازگشت به 
برجام برای آمریکا نه تعریف زمان انعقاد آن در 
۲0۱۵ است و نه اینکه شرایط جهان و معادلات 
قدرت در منطقه و آمریکا به گونه ای ثابت است 
که آمریکای بایدن با نگاهی واحد به بازگشت 
به برجام بیندیشد. در آن زمان هر مقدار جواد 
ظریف فریاد زد که زمین بازی سیاست در 
آمریکا ثابت نیست و برجام برگرفته از تحولات 
امنیتی در جهان با رویکردهای گوناگون در 
آمریکا روبه رو می شود اما هیچ کسی حاضر نبود 
که این موارد را حتی بررسی کند و شد آنچه 
نباید می شد و اکنون بیش از دو سال است که 
تحریم های یکجانبه علیه ایران وجود دارد و 
سرعت و شتاب توسعه کشور گرفته شده است. 

 نمی توانند تحریم ها را لغو کنند
 اخیرا محمد باقر نوبخت توضیحاتی در 
مورد تلاش دولت گذشته و دولت کنونی برای 
بازگشت به برجام داده است که بازتاب رسانه ای 
داشته است. او در یک کلیپ می گوید: ما 
هیچ گاه ادعا نداشتیم که در شرایط تحریمی 
می توان کشور را به توسعه رساند بنده به عنوان 
فردی که چهار دوره در مجلس تجربه دارم و 
هم اینکه دو دوره رئیس سازمان برنامه بودجه 
کشور بودم معتقدم امکان توسعه کشور با وجود 
تحریم بسیار سخت است و یا شاید هم برای 
امسال من سخت باشد. وی با تاکید بر اینکه 
بازگشت به توسعه نیازمند لغو تحریم هاست 
گفت: باید تحریم را برداشت به همین جهت 
برخی از دوستان در ابتدا که در قدرت قرار 
گرفتند سعی کردند تحریم را بردارند. در 
همان شهریور که از مجلس رای اعتماد گرفتند 
توافقاتی صورت گرفت که ناشی از لغو تحریم ها 
بود. به هرتقدیر باید این تحریم مجددا برداشته 
شود ما در یک زمانی نمی توانستیم تحریم را 
برداریم چرا شرایط ویژه ای بود. اما دوباره که 
شرایط ایجاد شد باید از آن موقعیت استفاده 

می کردند و این زانو از گلوی اقتصاد ایران 
برداشته می شد و بهترین خدمت به مردم نیز 
این است که سایه تحریم ها برداشته شود. حال 
مجلس می تواند در این تصمیم بزرگ همراهی 
داشته باشد و یا مصوبه ای داشته باشد و بگوید 

کجای تحریم ها برداشته شود. 
 ایراد نوبخت به مصوبه مجلس

 نوبخت با اشاره به مصوبه مجلس گفت: 
خواسته مجلس در صورتی اجرا می شود که 
ازخلقت بشر در موضوعات دیگر تحریم برداشته 
شود. حال اینکه مذاکرات فقط در مورد مباحث 
هسته ای بود و تحریم های دیگر مربوط به 
حقوق بشر و مسائل منطقه است که هر کدام 
مذاکره دیگری را می خواهد. در نتیجه می تواند 
مصوبه ای توسط مجلس وضع شود که جلوی 
تلاش ها گرفته شود هر چند با اهداف مقدسی 
باشد که به زبان جاری می شود. البته می توانید 
اعلام کنید که می خواهید به گذشته بازگردید 
و امور قبلی را قبول کنید اما در اینجا شرایط 
سیاسی بین الملل دچار تغییر شده و ممکن 

است دیگر این فرصت برای شما نباشد. 
 لغو تحریم ها و سیالیت تحولات

به نظر می رسد دو عنصر جنگ اوکراین 
و نبرد در غزه بر پرونده هسته ای ایران سایه 
افکنده به طوری که اروپایی ها به علت جنگ 
اوکراین و آمریکایی ها به علت نبرد در غزه و 
فشارهای اسرائیل اولویت خود را حل پرونده 
هسته ای نمی دانند. این درحالی است که 
مجلس کنونی زمانی با مصوبه خود دست 
دولت روحانی را بست؛ که حتی این توان را 
نداشت که پیش بینی کند که پوتین احتمالا 
به اوکراین حمله می کند و حماس هم دست به 
اقدامی بزند که زمین بازی آمریکا در برابر ایران 
دچار تحول گردد. حال باید دید تحولات آینده 
حوزه بین الملل و منطقه چه اثرهای دیگری  
روی برجام و احیای توافق وین و یا هر توافقی 
که منجر به لغو تحریم های ایران می شود، 

خواهد گذاشت. 


